
Kostel sv. Vavřince se dočkal sněhové přikrývky, která nejvíce potěšila nejmenší 
návštěvníky, ti si ke svým radovánkám vybrali kopec pod kostelem.
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Zápis z Rady obce č. 44/01/21 (20. 1. 2021)
J. Hahner, M. Straka

I. Projednáno
1.	 	Smlouva	o	budoucí	smlouvě	o	zřízení	

služebnosti	–	Povodí	Vltavy,	s.p.
RO projednala návrh smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení služebnosti věcného břemena na pozemku p.č. 
2032/1 a 2154 v k.ú. Strašice za účelem plánované vý-
stavby vodovodního řadu v rámci akce „Strašice – Zadní 
Huť“. Za zřízení věcného břemene bude uhrazena částka 
ve výši 10.000,- Kč.
RO schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení 
služebnosti č. PVL-1936/2020/SML.

2.	 	Výdaje	v	rámci	rozpočtového	provizoria
RO projednala návrh starosty ohledně uhrazení faktur 
za práce, které byly zahájeny v roce 2020 a ukončeny 
v roce 2021. Jedná se o opravu místní komunikace na Huti 
na pozemku p.č. 1955 (131 tis. Kč), opravu místní komuni-
kace na Huti na pozemku p.č. 1901/1 (226 tis. Kč) a opra-
vu kanalizace v sídlišti Gumídkov u kontejnerů (87 tis. Kč).
RO schvaluje uhrazení nákladů za provedené opravy 
společnosti HRM GROUP, spol. s r.o. 

3.	 	Žádost	o	splátkový	kalendář	–	č.j.	1269/20
RO projednala žádost o sepsání splátkového kalendáře 
na dluh za svoz komunálního odpadu pro tři osoby v cel-
kové výši 6.067,- Kč. Žadatelka navrhuje měsíční splátku 
ve výši 1.500,- Kč.
RO schvaluje sepsání splátkového kalendáře dle 
žádosti č.j. 1269/20 s měsíční splátkou 
ve výši 1.500,- Kč. 

4.	 	Žádost	o	plynofikaci	bytu	–	E.	Vildová
RO projednala žádost o plynofikaci bytu č. 5 v bytovém 
domě č.p. 496.
RO konstatuje, že plynofikace bytu bude zahrnuta do roz-
počtu obce na rok 2021.
RO schvaluje žádost o plynofikaci bytu č. 5 v č.p. 496. 

5.	 	Žádost	o	odpuštění	poplatku	za	svoz	odpadu	
–	Mgr.	Ing.	T.	Hercigová
RO projednala žádost o odpuštění poplatku za svoz od-
padu v roce 2021 za tři děti. Důvodem žádosti je fakt, že 
za celou dobu, kdy ve Strašicích bydlí, v rámci jednoho 
týdne popelnici nenaplnili. Pokud nebude žádosti vyhově-
no, bude žadatelka uvažovat o převedení trvalého bydliště 
dětí jinam.
RO konstatuje, že dle platné obecně závazné vyhlášky 
nelze poplatek v tomto případě odpustit. Poplatek je nutné 
hradit v plné výši. V rámci tohoto poplatku je rovněž hra-
zen svoz tříděného odpadu, plátci poplatku mohou rovněž 
bezplatně využívat sběrný dvůr v obci.
RO neschvaluje žádost č.j. 6/21. 

6.	 	Žádost	o	prominutí	poplatku 
za	svoz	odpadu	–	J.	Žák
RO projednala žádost o prominutí poplatku za svoz odpadu 
na rok 2021 za dceru Hanu Fitzsimmons a vnuka Joshe Fitz-
simmons z důvodu jejich dlouhodobého pobytu v zahraničí.
RO schvaluje prominutí poplatku dle žádosti č.j. 43/21. 

7.	 	Vlajka	pro	Tibet
RO projednala žádost spolku Lungta ohledně připojení se 
obce Strašice k mezinárodní kampani „Vlajka pro Tibet“. 
Obec Strašice se této kampaně již dlouhodobě účastní. 
V roce 2021 bude připomenuto 62. výročí povstání Tibeťa-
nů proti čínské okupaci Tibetu, které bylo násilně potlače-
no armádou a zahynulo při něm 80 tis. Tibeťanů. Tibetská 
vlajka bude vyvěšena dne 10. března.
RO schvaluje účast v mezinárodní kampani 
„Vlajka pro Tibet“.

8.	 	Přidělení	zahrádky	č.	102
RO projednala žádost o přidělení zahrádky č. 102, kterou 
podala paní P. Melicharová.
RO schvaluje pacht zahrádky č. 102 dle žádosti č.j. 
1206/20. 

9.	 	Plán	zvýšení	tělesné	zdatnosti 
–	Obecní	policie	Strašice
RO projednala návrh plánu zvýšení tělesné zdatnosti a vý-
cviku ve střelbě. V rámci výcviku bude každý strážník ab-
solvovat měsíčně 3 hodiny ostrých střeleb na střelnici, 2 
hodiny plavání v bazénu, 2 hodiny ve fitcentru a 1 hodinu 
masáží. Dále bude strážníkům uhrazeno očkování proti 
žloutence, chřipce, encefalitidě a případně Covid 19.
RO schvaluje Plán zvýšení tělesné zdatnosti 
a výcviku ve střelbě v roce 2021 dle návrhu 
Ing. Frajta. 

10.		Zápis	z	jednání	Komise	pro	rozvoj	obce
RO projednala zápis z jednání Komise pro rozvoj obce Stra-
šice ze dne 15.12.2020. Komise se zabývala sestavením 
plánu doporučených investičních akcí. Mezi priority komi-
se zařadila revitalizaci areálu Dukla (výstavba in-line dráhy 
a parkovacích míst), opravu komunikace od Libuše do Kouta, 
opravu střechy nad tělocvičnou, zpracování projektové do-
kumentace na opravu místních komunikací na pozemcích 
p.č. 704/1 – u pana Kupce, 1736/7, 1738/3, 1739, 2001/2, 
2002 – ve Dvoře, 1288/5, 1288/6 – sídliště u hřiště. Komise 
dále doporučila pokračovat v úpravě míst pro tříděný odpad, 
rekonstrukci obecních studen, doplnit lavičky v obci, řešit 
zpevnění břehů u domu č.p. 197. Komisi byl předložen návrh 
studie revitalizace areálu koupaliště, komise měla ke studii 
připomínky, na další jednání bude pozvána Ing. Laštovič-
ková, která studii zpracovává. Komise se rovněž zabývala 
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rekapitulací stavebních akcí v roce 2020. Většina prioritních 
akcí byla uskutečněna, což komise hodnotí pozitivně. Zápis 
z jednání bude zveřejněn na webu obce.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
rozvoj obce Strašice ze dne 15.12.2020.

11.		Zpráva	z	jednání	Bytové	komise
RO projednala Zprávu z jednání Bytové komise ze dne 
6.1.2021. Komise na svém jednání doporučila přidělit byt 
2+1 v č.p. 467 J. Hájkové, byt 2+1 v č.p. 498 J. Šajdové, 
byt 2+1 v č.p. 460 J. Bezdíčkovi a byt 2+1 v č.p. 493 M. Be-
nešovi. RO rozhodla, že byty v č.p. 460 a 493 budou opět 
nabídnuty k přednostnímu přidělení, pokud bude uhraze-
na pohledávka v celkové výši cca 160 tis. Kč. V případě, 
že se o tyto byty s pohledávkou již nikdo nepřihlásí, budou 
opět předány k projednání Bytové komisi.
RO schvaluje přidělení bytu č. 8 v č.p. 467 Janě 
Hájkové, Strašice 435. RO schvaluje přidělení 
bytu č. 4 v č.p. 498 Jitce Šajdové, Strašice 276. RO 
neschvaluje přidělení bytu č. 2 v č.p. 460 a bytu č. 
18 v č.p. 493 dle doporučení Bytové komise. RO 
schvaluje zveřejnit nabídku odkupu pohledávky 
a přednostního přidělení bytu v č.p. 460/2 a 493/18.

12.		Pravidla	pro	poskytování	dotací	z	rozpočtu	
obce	Strašice	v	roce	2021
RO projednala znění pravidel pro poskytování dotací 
z rozpočtu obce na rok 2021. Pravidla vymezují, jak o do-
taci žádat, na co je dané prostředky možné využít a jakým 
způsobem probíhá vyúčtování a případná kontrola. Žá-
dosti o dotaci na rok 2021 bude možné podávat v termínu 
od 1.3.2021 do 31.3.2021, žádosti je třeba podat na přede-
psaném formuláři, který je dostupný na Finančním odboru 
OÚ Strašice nebo na webových stránkách obce. Pravidla 
budou zveřejněna na webu obce. Je vhodné, aby se s nimi 
všichni žadatelé seznámili.
RO schvaluje Pravidla pro poskytování dotací 
z rozpočtu obce Strašice v roce 2021.

13.		Termíny	jednání	ZO
RO projednala návrh termínů jednání ZO v roce 2021. Rada 
obce navrhla, aby jednání ZO Strašice proběhla v termínu 
25. února, 29. dubna, 24. června, 16. září a 9. prosince. Jed-
nání Rady obce Strašice bude zpravidla jednou za 14 dní.
RO schvaluje termíny jednání ZO Strašice v roce 
2021, a to 25. února, 29. dubna, 24. června, 16. září 
a 9. prosince.

14.		Rozpočtové	opatření	obce	Strašice	č.	13-2020
RO projednala Rozpočtové opatření obce Strašice č. 13-
2020. Toto rozpočtové opatření upravuje skutečnou výši 
příjmů a výdajů k 31.12.2020. V rámci rozpočtového opatře-
ní byla navýšena daň z příjmu fyzických osob (285 tis. Kč), 
DPH (556 tis. Kč), daň z nemovitých věcí (102 tis. Kč), pří-
jmy z pronájmu vodovodu (202 tis. Kč), některé položky byly 
naopak poníženy. Rovněž byly upraveny výdaje a uhrazeny 
provedené práce a služby (např. 150 tis. Kč retenční nádrž 
u MŠ, 90 tis. Kč svoz odpadu a další drobné položky).
RO schvaluje Rozpočtové opatření obce Strašice č. 
13-2020.

15.		Žádost	o	splátkový	kalendář	–	č.j.	68/21
RO projednala žádost o sepsání splátkového kalendáře 
na dluh ve výši 59.737,- Kč za služby a nájemné spojené 
s užíváním nebytových prostor. Žadatelka navrhuje měsíč-
ní splátku ve výši 1.500,- Kč.
Žádost bude předložena k projednání zastupitelstvu, ne-
boť počet splátek přesahuje zákonnou pravomoc RO.
RO bere na vědomí žádost o splátkový kalendář č.j. 
68/21.

16.		Dodatek	č.	7	smlouvy	o	provozování	sběrného	
dvora
RO projednala návrh dodatku smlouvy o provozování 
sběrného dvora. Předmětem dodatku je změna cenového 
ujednání, měsíční platba za provozování sběrného dvora 
je stanovena na částku 9.350,- Kč. Cena nezahrnuje elek-
trickou energii a vodu.
RO schvaluje Dodatek č. 7 smlouvy o provozování 
sběrného dvora se společností Rumpold – Rokycany 
s.r.o. 

SLUŽBY OBCE STRAŠICE
spol. s r.o. 

Strašice 40 / II, PSČ 338 45

Po	dobu	vážné	nemoci	bude	omezena	provozní	
doba	na	skládce	tuhého	komunálního	odpadu.

Pondělí: 

6:00–15:00
Středa: 

6.00–15:00
Poslední	sobota	v	měsíci: 

7:00–12:00
David Pliml
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Základní škola Karla Vokáče Strašice, okres Rokycany 
Strašice 531, Strašice 338 45, příspěvková organizace 

DS: yhakp5e     E-mail: reditel@skolastrasice.cz     Tel: 371 793 444 
http:  www.zsstrasice.rokycansko.cz     IČO: 47694815 

 
 

 
 

EKONOM/KA-Základní škola Karla Vokáče Strašice, okres Rokycany 

Pro naši školu hledáme ekonoma/ku pro vedení financí, podvojného účetnictví a personalistiky bez 
vedení mezd.  
Jedná se o celý pracovní úvazek, nástup možný ihned nebo dle domluvy. 
POŽADUJEME: 
Vzdělání :  Minimálně SŠ ekonomického směru 
Praxe : samostatné vedení podvojného účetnictví včetně ročních účetních závěrek minimálně 4 roky 
(výhodou je znalost účetnictví příspěvkových organizací především školského typu) a znalost práce 
s programem Fénix.  
Praxe v personalistice minimálně 2 roky 
Výhodou je znalost sestavování rozpočtů a sledování jeho čerpání, sledování čerpání dotací a jejich 
vyúčtování a znalost  fondového hospodaření příspěvkových organizací.  
Další požadavky : dobrá orientace v účetních a daňových předpisech a zákoníku práce.   
dobrá znalost práce s PC - MS Office (zejména Excel a Word) 
trestní bezúhonnost, pečlivost, samostatnost, organizační schopnost, spolehlivost. 
 
NABÍZÍME: 
 Platové zařazení dle dosaženého vzdělání a praxe v souladu s nařízením vlády č.341/2017 Sb. o 
platových poměrech zaměstnanců ve veřejných službách, (  10. platová třída – tarifní plat v rozpětí 
dle praxe 21 260,- Kč - 31 240,- Kč).   
Při dobrých pracovních výsledcích možnost  přiznání osobního příplatku, případně dalších 
nenárokových složek platu  Dovolená 25 dnů, příspěvek na stravu ve školní jídelně, příspěvek na 
důchodové připojištění  a další benefity z FKSP,  stabilní zázemí organizace,  příjemné pracovní 
prostředí. 
 
V případě zájmu zašlete životopis s podrobným výčtem praxe na email: reditel@skolastrasice.cz 
První kontakt, případné dotazy: M. Straka tel.  721300740 
Vhodní uchazeči budou vyzváni k účasti na osobním pohovoru. 
 

 

 

 

 

InZERcE
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plzenskykraj_czeplzensky.kr www.plzensky-kraj.cz

https://registrace.uzis.cz

KRAJSKÁ LINKA 
POMÁHÁ S REGISTRACÍ 

K OČKOVÁNÍ

PROVOZNÍ DOBA: 
pondělí – pátek

9.00 – 15.00 

Plzeňský kraj: 374 721 689

Telefonní linka je určena  
na pomoc seniorům s registrací  
k očkování proti covid-19

OČKOVÁNÍ JE PRO VŠECHNY 
DOBROVOLNÉ A JE ZDARMA

Plzeň: 374 780 960

V PLZNI:
PRIVAMED/ 

EUC Klinika/
(Denisovo nábřeží)

Mulačova nemocnice/
Fakultní nemocnice Plzeň/

Zdravotní ústav Plzeň/
(Purkyňův pavilon)

V PLZEŇSKÉM KRAJI:

/Klatovská nemocnice

/Domažlická nemocnice

/Stodská nemocnice

/Rokycanská nemocnice

/Sušická nemocnice

/Poliklinika Tachov

OČKOVACÍ CENTRA
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Pohádkový leden v mateřské škole
Nový rok nám přinesl zamrzlé rybníky a také spoustu sně-
hu. Tolik zimních radovánek si děti už dlouho neužily. Men-
ší děti bohatě využily kopce přímo v areálu naší zahrady. 
Starší děti nejvíce zaujal kopec pod kostelem. Děti stavěly 
sněhuláky, sněhovou housenku a také zeď ze sněhových 
kvádrů. Válely se ve sněhu, dělaly andělíčky, zkoumaly 
svoje stopy i stopy zvířat. Nejstarší děti se dokonce vydaly 
do lesa na sportování ve sněhu. Začátek ledna byl také 
časem tříkrálovým. Děti vyráběly a zdobily královské koru-
ny a prožívaly cestu tří králů za Ježíškem. Zima je ve škol-
ce obdobím pohádek. Nejstarší děti ze třídy Sluníček se 
vydaly do pohádky O Popelce. Pomohly holoubkům se-
zobat a rozdělit hrách a čočku. Uklidit a roztřídit střevíčky 
a spoustu jiných činností. Koťata prožívala dobrodružství 
s Jeníčkem a Mařenkou v lese. Čekalo tam na ně mnoho 
zajímavého. Stopy zvěře, druhy stromů a také získání po-
vědomí o ochraně přírody. Řešily, co dělat, když se ztratí 
a učily se zvládat neobvyklé situace. Berušky se rozhodly 
prozkoumat tři království tří králů. Objevily, kde má své 
panství král Kašpar a také co trápí obyvatele království 

krále Melichara. Uspořádaly oslavu i rytířský turnaj. Naši 
nejmenší ve třídě Kytiček přivítali čtyři nové kamarády 
a také novou paní učitelku. Adaptace proběhla téměř bez 
slziček, a proto se mohli vydat s pohádkou o Budulínkovi 
na dobrodružství záchrany neposlušného chlapečka. Le-
den ve školce byl pohádkový. S radovánkami na sněhu 
a prožíváním kouzelných příběhů. Naše školní zahrada 
nám opět bohatě posloužila a s radostí jsme přivítali i do-
končení hlavních prací na opravě vzhledu budovy MŠ. Se 
sněhovou nadílkou byl začátek letošního roku opravdu ra-
dostný. Těšíme se, co nám přinesou další měsíce. 

Alena Krausová, DiS.

Kytičky a zima

Koťata na sněhu

Sluníčka stavitelé

Zimu máme rádi



Únor 2021 – ROČNÍK XXVIII strana 7

Zpráva o činnosti Kontrolního výboru 
Zastupitelstva obce Strašice v roce 2020

Kontrolní	 výbor	 je	dle	 zákona	o	obcích	povinně	 zřizovaným	orgánem	obecního	 zastupitel-
stva.	na	následujících	 řádcích	bych	 rád	čtenáře	 rámcově	seznámil	s	prací	Kontrolního	vý-
boru	v	uplynulém	roce.	Kontrolní	výbor	uskutečnil	následující	kontroly:	dvě	kontroly	plnění	
usnesení	Rady	obce,	kontrolu	Inzuly,	kontrolu	Místní	knihovny,	Obecní	policie,	Mateřské	ško-
ly,	kontrolu	nájemních	smluv	nebytových	prostor,	kontrolu	společnosti	Služby	obce	Straši-
ce	-	konkrétně	tepelného	hospodářství	a	čističky	odpadních	vod	a	kontrolu	stavu	veřejného	
osvětlení	a	místních	komunikací.
Epidemie	 koronaviru	 poznamenala	 i	 činnost	 Kont-
rolního	 výboru,	 z	 celkových	 deseti	 naplánovaných	
kontrol	 jich	 ale	díky	přístupu	všech	členů	Kontrol-
ního	výboru	proběhlo	devět	 a	 jen	 jedna	plánovaná	
kontrola	byla	přesunuta	na	začátek	roku	2021.	chtěl	
bych	na	tomto	místě	všem	členům	v	Kontrolním	vý-
boru	za	jejich	nasazení	a	práci	poděkovat.

Z provedených kontrol s dovolením více přiblížím dvě. 
Informace o rozsahu dalších kontrol najde čtenář také 
na webu obce, v podkladech na červnová a prosincová 
jednání Zastupitelstva obce.

1.		Kontrolní	výbor	uskutečnil	kontrolu	
Bytového	správce	–	Inzuly.

Kontrolní výbor si vyžádal přehled oprav a výměn zařizo-
vacích předmětů v obecních bytech provedených od čer-
vence 2019 do srpna roku 2020. Kontrolní výbor v této 
věci provedl namátkovou kontrolu skutečného stavu v po-
rovnání s Inzulou vykázaným přehledem. Kontrolní výbor 
se dále dotazoval na pravidla úklidu společných prostor 
prováděného externí firmou. V této věci může být pro ná-
jemníky důležitou informací to, že poplatek za tuto službu 
je 50,- Kč za každou osobu přihlášenou do bytu. Za rok 
2020 bude tento poplatek součástí ročního vyúčtování 
a od roku 2021 je součástí měsíčního nájemného.

2.		Kontrola	stavu	místních	komunikací	a	veřej-
ného	osvětlení.

Tato kontrola byla svým rozsahem výjimečná. Členové Kon-
trolního výboru vytipovali v celé obci celkem 45 míst, ve kte-
rých by byla žádoucí oprava komunikace. Návrh kromě 
jednotlivých problematických míst zahrnuje také celé komu-
nikace, například: cesta ve Dvoře vedoucí směrem od hlav-
ní silnice pod faru, cesta okolo zdravotního střediska, cesta 
za Spartakem. Jako problematické se jeví také komunikace 
v bytovkách za Obecním úřadem, kde například kvůli pro-
padlé vozovce vznikají u vchodů do bytovek rozsáhlé kaluže, 
nebo také cesty v areálu bývalých kasáren. Zastupitelstvo 
obce na svém prosincovém jednání uložilo Radě obce na zá-
kladě zprávy Kontrolního výboru uskutečnit místní šetření 
na vytipovaných místech a vypracovat plán oprav. Ohledně 
veřejného osvětlení Kontrolní výbor mimo jiné zkonstatoval, 
že je žádoucí umístit veřejné osvětlení na hlavní silnici v loka-
litě u slévárny a u nádržky. Zastupitelstvo obce uložilo Radě 
obce, aby v této věci kontaktovala vlastníky pozemků s cílem 
osadit tato místa lampami veřejného osvětlení.

V roce 2021 bude Kontrolní výbor ve své činnosti pokračo-
vat v souladu s Plánem činnosti Kontrolního výboru, který 
byl schválen na prosincovém jednání Zastupitelstva obce.

Jan Sovadina, předseda KV
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Digitální doba ve Strašicích
Ing.	František	nerad	–	zamyšlení	bývalého	politika	v	důchodu

Koukám	denně	na	internet	na	všechny	možné	webové	stránky	a	podotýkám	–	nejsem	na	žádné	
sociální	síti	–	i	když	vím,	co	to	je.	Všude	vidím	tisíce	a	miliony	fotografií	a	každý	kdo	má	webové	
stránky	či	nějaký	přístup	na	jakoukoli	sociální	síť	je	neustále	přidává.
Od úplně blbých fotek talí-
ře s večeří, až po fotky his-
toricky cenné i v budouc-
nosti. Je digitální doba 
a vyrobit dnes fotku a ně-
kam ji pověsit už umí moje 
vnoučata na prvním stupni 
základní školy. Doba, kdy 
jsem se zamykal do kou-
pelny a při červeném 
světle dělal černobílé fot-
ky a ukládal je do alb, už 
je dávno pryč. Fotografie 
byly, jsou a budou doku-
menty doby. Například 
tato fotografie z roku 1958 
ze zahájení stavby požární 
zbrojnice z archivu pana E. Šefla je cenným podkladem. 
Dnes už není problém tyto staré fotografie naskenovat 
a digitalizovat je a použít i jako studijní materiál pro nepa-
mětníky těch dávných dob. Protože ten, kdo nezná svo-
ji minulost, nemůže dobře zvládat ani svoji současnost 
a nemá základy pro svoji budoucnost. A nejde jen o jed-
notlivé lidičky, ale i pro všechna lidská společenství. No 
a starým společenstvím lidí jsou například obce a i obce 
by měly mít svoji kolektivní paměť, kterou lze nádherně 

dokumentovat fotografie-
mi, jako je třeba minulost 
nějaké stavby v obci. Do-
stal jsem kdysi, když jsem 
byl na radnici od Emana 
Šefla sadu fotografií, kte-
ré dokumentují nádherně 
dobu svého vzniku. Požá-
dal mě tehdy o digitalizaci, 
aby ty stařičké fotky pře-
žily nejen Emana, ale nás 
všechny a byly poučením 
pro všechny další oby-
vatele naší obce, hlavně 
včetně těch, kteří se ještě 
nenarodili. Poseděl jsem 
tehdy s Emanem několik 

hodin a debatovali jsme o minulosti i současnosti a jeho 
fotografie mi mnoho věcí osvěžily a ukázaly nadšení 
strašických lidí a důvody tehdejšího vývoje. Nebyla to 
politika, byly to lidské důvody života v obci a v nějakém 
společenství poplatné tehdejší době. 

V době mé práce na radnici v létech 2006 – 2010 vznik-
ly stovky fotografií ze života obce, které jsme s Milanem 
Vajnarem a Michalem Benčíkem dávali na web obce, aby 
každý viděl, co a jak se tady vyvíjí. Žádný článek nepo-

píše situaci tak, jako to dokáže fotografie. 
Bohužel je současné vedení radnice necha-
lo všechny vymazat. Nechápu proč, ale tak 
trochu si myslím, že ze závisti a asi i proto, 
aby bylo možné pak tvrdit cokoli a nebylo to 
tvrzení dohledatelné.

Začal jsem už dávno fotografiemi dokumen-
tovat věci, které ve Strašicích a nejen zde, 
popisují dobu. A nejen já zjišťuji, že to je pro-
spěšné skoro pro všechny, kterým jsem to 
představil. Pravda, ne každému se to musí 
líbit, ale z hlediska dokumentace minulosti to 
i odborníci uznali jako velmi, velmi užitečné. 
Kontaktovali mě na konci minulého roku na-
příklad z Parlamentu ČR a ze Státního ar-
chivu pro soudobou dokumentaci a vyžádali 
si komentáře k některým fotografiím a i moje 
fotografie z té doby. V České národní radě 
s námi byla například známá fotografka Dag-
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mar Hochová, která již není mezi námi a nadělala v ČNR 
stovky fotografií a nyní Parlament uspořádal v předsálí 
zasedacího sálu výstavu jejích fotografií a tak se shánějí 
lidé, kteří mohou některé z těch lidí na fotkách identifiko-
vat a popsat okolnosti vzniku těch fotek. 

No nic, každý dělá, na co stačí, co umí a co si myslí, že je 
nejlepší. Já si myslím, že nejlepší je otevřená společnost 
a hodně věrohodných dokladů a informací o tom, co se 
kolem nás děje. Základní pravda života je, že všechno co 
bylo před vteřinou, je minulost a je jen dobře, když se kaž-

dý může podívat na to, co se v minulosti odehrálo. Stejně 
to viděl i Eman Šefl a proto mi přinesl ty velmi zajímavé 
fotografie z minulosti naší obce a hasičského sboru. Snad 
někdy někdo dostane rozum a fotografie z minulosti obce 
Strašice na web vrátí a nechá lidi, aby si je zdarma pro-
hlédli a udělali si sami v klidu doma představu, co a kdo 
tady dokázal a udělal a jaké byly okolnosti vzniku staveb, 
věcí, událostí. A aby také poznal lidi, kteří to tvořili. Hodně 
z nich si zaslouží, aby se na ně nezapomnělo. Je doce-
la smutný pohled na webové stránky naší obce, kde pod 
šuplíkem Fotogalerie najdeme čím dál více klesající po-
čet fotografií a poslední jsou z roku 2016, jakoby Strašice 
v tomto roce přestaly žít. 

------ Původní zpráva ------

Od: "Olga Šmejkalová" Komu: "Ing. František Nerad" 
<frantisek.nerad@tiscali.cz>

Odesláno: 11.11.2020 19:11:04

Předmět: Prosba o svolení s publikováním

Vážený pane inženýre, 
chtěla bych Vás poprosit o udělení souhlasu s pou-
žitím Vaší fotografie, kterou jsem našla ve Vaší pre-
zentaci a na které jsou zachyceny vystavené fotogra-
fie Dagmar Hochové v ČNR. Ráda bych ji s Vaším 
souhlasem použila ve video upoutávce na chystanou 
výstavu fotek této autorky, která by se měla konat 
od 19. listopadu.

Předem mnohokrát děkuji. 
Doufám, že se Vám daří dobře 
s pozdravem

Mgr. Olga Šmejkalová 
Archiv Poslanecké sněmovny 
Parlamentu ČR 
Sněmovní 1, Praha 1 
(moje foto – E.Kantůrková a V.Líbal)
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Redakce časopisu Barňák oznamuje
Aktuální	informace	ohledně	jízdních	řádů	autobusů	a	vlaků	nebudou	
uveřejňovány,	vzhledem	ke	koronavirové	epidemii.	K	informacím	
slouží	aplikace	jízdních	řádů	IDOS.cz,	která	je	dostupná	na	internetu.	
Omlouváme	se,	ale	změny	nelze	vydávat	papírovou	formou.

Místní knihovna Strašice 
Bezkontaktní	půjčování	knížek
Vážení	čtenáři,	v	současné	době	platí	usnesení	
Vlády	ČR	č.	1376	i	pro	provoz	knihoven:	není	možné	
provádět	výdej	výpůjček	a	jejich	vracení	jinak	než	
bezkontaktně.	Z	tohoto	důvodu	spustíme 
od	pondělí	8.	2.	2021	bezkontaktní	výdej	knih.

Od tohoto dne bude platit 
následující postup: 

1)	 	Objednání	dostupných	knih	můžete	provést	přes	on	
–	line	katalog	knihovny,	který	najdete	na	webových	
stránkách	místní	knihovny	nebo	na	tel.	371 793 400, 
vždy	v	pondělí	a	ve	středu	od	9	do	14	hodin.

	 	na	stejném	tel.	čísle	provedete	i	rezervaci	přesného	
termínu	vyzvednutí	knih,	kde	nahlásíte	jméno	a	číslo	
průkazu	čtenáře.	

3)	 	Vaše	objednávka	bude	připravena	předem	
v	domluvený	čas	ji	najdete	v	přepravním	boxu, 
před	dveřmi	místní	knihovny.	Pro	vyzvednutí 
knih	je	stanoven	15minutový	interval.	

4)	 	Žádné	knihy	nevracejte!	O	termínu,	kdy	bude	možné	
knihy	vracet,	Vás	budeme	informovat.	
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Zajímavosti z Brd
Mgr.	Tomáš	Makaj

Kdo založil železnou huť v Jincích?

Na zcela jednoduchou otázku není někdy tak jednodu-
ché odpovědět, a dost možná bychom měli otázku změ-
nit na„Kdo železnou huť obnovil?“. V tomto případě jsme 
si totiž mnohem jistější, a dokonce nacházíme důkaz 
v podobě písemného pramene, který byl několikrát zmi-
ňován již v minulosti. Jedná se o pergamenovou listinu 
z roku 1390 s pečetí Václava IV., začínající latinskými 
slovy, která bychom volně přeložili jako „List Václava, 
krále římského a českého na železné doly u vsi Jince, 
daný některým soukromým osobám…“.

Z této listiny vyplývá, že král Václav IV, uděluje privilegi-
um Mikulášovi z Radnic a Jaklínovi ze Strašic, k vysta-
vění železné hutě.Král v listině zmiňuje: „Oznamujeme 
tímto listem, že po zralé úvaze a s naším jistým vědo-
mím k tomu účelu, aby železné doly ve vsi Jincích, kte-
ré z nedbalosti majitelů, jak se zdálo, zcela zanikly, byly 
naší péčí obnoveny…“ Z textu je tedy patrno, že huť zde 
stála již dříve, ale kdo byl jejím zakladatelem, o tom zde 
bohužel není zmínka. I přes to se jedná o velmi cenný 
dokument, dokládající těžbu a zpracování železné rudy 
v Brdech. Král dovolil, aby výše zmíněný Jaklín a Mikuláš 
vykoupili vlastními penězi vhodné pozemky pro své domy 
a hutě. Dále se praví, že „Titíž Mikuláš a Jaklín budou mít 
svobodnou hroudu, z níž se dělá železo, která se obec-
ně nazývá ruda, a pro její přivážení a odvážení podobně 
svobodné cesty, jak se za starodávna zachovávalo; ale 
také na předem určených pozemcích budou mít podob-
ně svobodnou krčmu, pekaře, kováře, krejčího a řezníka, 
bez nichž nemohou pohodlně žíti.“ Z listiny se také do-
zvídáme zajímavou informaci o práva rybolovu v místě 
původního náhonu k zaniklé huti. K zázemí hospodářství 
Jaklína a Mikuláše patřil také les. O tom, jak se vedlo 

obnovené huti dál, mnoho nevíme. V šeru středověku se 
nám ztrácí i povědomí o osobnosti Mikuláše z Radnic. 
Bližší informace známe jen o Jaklínovi ze Strašic, kte-
rý byl železníkem a plzeňským měšťanem. Připomínán 
je 13. prosince 1388 v Plzni. Archeolog Karel Nováček 
pak vyslovil hypotézu, že sídlo Jaklína by mohlo být lo-
kalizováno na nedávno objevené tvrzi na úpatí Kamenné 
ve Strašicích. 

O železné krávě
Při studiu archivních pramenů k historii brdských obcí 
narážíme na celou řadu dnes již zapomenutých termí-
nů. Jedním z nich je i takzvaná „železná kráva“, o které 
se kupříkladu dozvídáme, že vázla na šesti usedlostech 
v Hrachovišti. Z běžného života víme, že skot čili hovězí 
dobytek byl nepostradatelným pomocníkem v hospodář-
ství. Voli byli používáni jako tažná zvířata, býci jako chov-
ná, krávy jako dojná.A také je třeba říci, že ani masem 
člověk nepohrdl. Vlastnit krávu, znamenalo být bohatý. 
Ale co byla vlastně „železná kráva“? Za výkladem tohoto 
pojmu se musíme ponořit hlouběji do historie, tedy kon-
krétně až do středověku, kdy tento pojem vznikl. Ze sta-
rých slovníků se dozvíme, že „je to označení pro dobytek, 
který jeho majitel, obvykle příslušný kostel, vydal pach-
týři s příslibem navrácení téhož počtu dobytčat stejné ja-
kosti po skončení pachtu.“ Jednoduše řečeno, nejednalo 
se o dobytek z kovu, ale o instituci trvale pronajaté krávy 
od farnosti. Chalupník platil poplatek z propachtovaného 
zvířete, které vlastně nikdy neumřelo. Kráva byla nahra-
zena jinou krávou a poplatek se platil dál. Jednalo se 
vlastně o nekonečný leasing s tím, že kráva nebyla nikdy 
majetkem chalupníka. Poslední pronajímatelé převážně 
z řad chudých horníků se z této povinnosti vymanili až 
na počátku 20. století.
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Hatě
Slovo hatě, které dodnes zůstalo v názvu některý osad 
a obcí, připomíná část středověkých cest vedoucími ba-
žinami přes močálovité brdské hvozdy. Střední Brdy byly 
odnepaměti zásobárnou vody, která ovšem nebyla vždy 
žádoucí, a v době kolonizace přinášela sebou i četné 
problémy v podobě těžké dostupnosti některých vzdá-
lenějších pracovišť uhlířů či kolomazníků. V monografii 
Hořovicka a Berounska, která vycházela v letech l928 až 
1931, bychom našli zmínku o takovýchto cestách: „V mo-
čálovitých, bahnitých brdských lesích bývalo za sta-
rodávna nezbytné, vyložiti cestu poleny a otepmi roští, 
aby se soumaři a později vozy nebořili do bahna. Něco 

podobného vidíme podnes na hřbetě Velkého Toku. Na-
hromadilo se tam tolik kypré vřesovky, že bylo nutno vy-
ložit houpavou cestu poleny, aby se vozy nezabořovaly.“ 
O tom, že cesty zvané hatě byly používané v Brdech již 
od dob středověku, svědčí i záznam z roku 1353, který 
se týkal hranic rožmberského panství nedaleko dnešního 
zámečku Tři Trubky: „Budytyna hat inter silvas Brziezi et 
Koczurov dictas“. Tedy volně přeloženo, ležela Budatina 
hať mezi lesem Březím a Kočkou. Ve dvacátém století se 
pak pro některé cesty v podobě hatí vžil název dřevěnky, 
to podle kulatiny a klád, které byly v cestě patrné.


